
Stop hazardu ve Znojmě 
 
Podle různých studií je v Česku 52 až 313 tisíc patologických hráčů. Mnohonásobně vyšší 

je počet těch, kteří trpí hazardními hrami druhotně (rodiny hráčů, popř. další osoby).  
Negativní důsledky patologického hráčství jsou spojeny se sociálními, ekonomickými a 

vztahovými problémy: dopady na fyzické zdraví, psychické zdraví (velké riziko sebevraždy), 
sociální zdraví (rozchod nebo rozvod s partnerem/manželem, narušení výchovy dětí, 
zruinování rodiny, maléry v práci, ztráta zaměstnání, zadlužení, násilí ze strany jiných osob, 
bezdomovectví, hmotná nouze). Patologické hráčství také generuje množství sociálně 
patologických jevů a specifické kriminality. Skutečnou sílu gamblerství si nevěřící Tomášové 
mohou ověřit přečtením knihy Já, hráč (výjimečná zpověď opravdového gamblera) nebo 
zhlédnutím filmu Poupata (držitel čtyř Českých lvů včetně kategorie nejlepší film roku  
2011). 

Z oficiálně provozovaných hazardních her (loterie, kurzové sázky, bingo, kasina, hry na 
automatech) se nejvíce peněz prosází právě na posledně jmenovaných přístrojích. Jsou to 
jednak klasické automaty neboli výherní hrací přístroje (dále jen VHP) – výstižnější název by 
byl proherní, jednak interaktivní videoloterijní terminály (dále jen IVT). Pojmenování 
zajímavá, až honosná, těžko však zakryjí podstatu, kterou lze vyjádřit úslovím „jednoruký či 
víceruký bandita“. VHP povoluje město, IVT Ministerstvo financí ČR. Ve Znojmě máme 
v současnosti 125 VHP (údaj ke dni 1. 5. 2012) a  273 IVT (údaj ke dni 31. 12. 2011).  

Od ledna 2012 platí největší změny v oblasti hazardu za posledních deset let. Nová 
pravidla výrazně posilují postavení měst a obcí vůči hernám. Na svém území je mohou úplně 
zakázat (VHP hned, IVT mají tříleté přechodné období – vláda však připravuje nový zákon o 
provozování sázkových her, kde bude toto období zkráceno na šest měsíců, takže pokud by 
zákon začal platit dle předpokladu od ledna 2013, v červenci téhož roku by mohly ze Znojma 
vymizet i IVT). Má to však jeden háček. Většina daní, které provozovatelé automatů zaplatí, 
putuje nově do pokladen měst či obcí. Z tolerance hazardu se tak stává výnosná záležitost pro 
příslušnou kasu: Znojmu vynese vstřícný postoj vůči automatům dle odhadu Ministerstva 
financí ČR pro rok 2012 částku cca 42 mil. Kč, zatímco příjem za rok 2011 činil přibližně 13 
mil. Kč. Radnice se bude muset vypořádat s hamletovskou otázkou: zachovat znojemské Las 
Vegas (k datu 1. 5. 2012 bylo na území města Znojma 28 heren) kvůli ziskům, ano či ne?  

Páni konšelé alias radní, vězte, že jediný účinný krok proti hazardu je jeho zákaz. Ten 
můžete realizovat, zákonné nástroje jsou na vaší straně. Na argument, že žádný zákaz nikdy 
nic nevyřešil, lze opáčit: nenabízet všudypřítomné herny, nedopřávat tyto rizikové aktivity 
široké veřejnosti včetně nejvíce ohrožených mladých lidí jest účinné. Dle mého názoru jsou 
liché také obavy z ilegálního hazardu. Samozřejmě, boj s tímto fenoménem je těžký a nikdy 
nekončící. Je však třeba bojovat, usekávat chapadla hazardní lobby, zatrhnout tipec 
patologickým dopadům hazardu.  

Nechci žít ve městě, které vydělává na hazardu a hráčské závislosti. Jsem pro vymýcení 
heren z katastru města. Vlastní profesní zkušenosti i odborné znalosti problematiky 
patologického hráčství mě utvrzují v přesvědčení, že tvrdá regulace hazardního prostředí se 
Znojmu vyplatí. 
 
 
 


